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مدیرکل سرا های نوآوری دانشگاه آزاد
در گفت وگو با »فرهیختگان« 

منتخبان شبکه 
غذا و فراسودمند ها

در عصر امید بین المللی 
عراق شرکت می کنند

دانشگاه ملی و ایجاد تحول در آموزش پزشکی بیمارســـتان های دانشـــگاه آزاد بایـــد بهترین 
بیمارستان های هر شهر باشند 

نشست هم اندیشی پزشکان و مدیران بیمارستان میلاد ارومیه با دکتر 
محمدمهدی طهرانچی، رئیس دانشگاه آزاد برگزار شد. دکتر طهرانچی 
با بیان اینکه نسل امروز پزشکی ما مدیون بزرگان این حوزه است، اظهار 
کرد: »نگاه نسل جدید به پزشکی کمی اقتصادی است و با نگاه بلند 
اجتماعی قدری فاصله گرفته است.« وی افزود: »پزشکی کار سختی 
است. همراه بیمار زندگی کردن و ساعت ها در اتاق عمل سرپا ایستادن 
به قدری لحظات دشواری دارد که اگر عشق نباشد اساساً بعد از مدتی 
فـــرد بـــا خود می گوید با یک پروژه ساختمان ســـازی می توانم ده ها برابر 
یافت کرده ایم.«  کسب درآمد کنم. این عشق را ما از بزرگان این حوزه در
یـــح کـــرد: »دانشـــگاه آزاد بـــه نوعـــی آزاد از  رئیـــس دانشـــگاه آزاد تصر
بروکراســـی های خودانگاشـــته ای است که در کشـــور ما طناب به پای 
حرکت های خوب  زده اســـت. گاهی پیش می آید که کســـانی دارای 
طرح های خوب هستند اما ساعت ها و ماه ها اسیر بروکراسی هایی اند 
که در نهایت بی نتیجه اســـت.« دکتر طهرانچی تصریح کرد: »شـــهریه 
دانشگاه باید در راستای ارتقای آموزش مثل تجهیز آزمایشگاه ها به کار 
گرفته شود. دانشگاه طرح هایی مثل هیئت علمی وابسته را اجرا کرد تا 
افراد متخصص و خبره بتوانند با درجه آزادی عمل کامل حرکت کنند.« 
رئیس دانشـــگاه آزاد با اشـــاره به مدل مشـــترک دانشـــگاه آزاد ارومیه و 
بیمارســـتان میلاد برای تربیت پزشـــک خاطرنشان کرد: »ما می توانیم 
در کشـــور یک سیســـتم مشـــابه با همت خود پزشـــکان داشته باشیم. 
این مدل نه یک بیمارستان خصوصی و نه دولتی است؛ بلکه دارای 
نقاط قوتی فراتر از آن هاست؛ لذا مایلیم این مدل را در استان های دیگر 
نیز گســـترش دهیم.« دکتر طهرانچی گفت: »تلاش ما این اســـت که 
بیمارستان های دانشگاه آزاد بهترین بیمارستان های هر شهر باشد. این 
مهم به همت شما بزرگان که تجربه های خوبی دارید رقم خواهد خورد.« 

انتشار آثار برتر جشنواره شعر دانشگاه آزاد در کتاب
 »بر شانه های ابری دریا«

اختتامیه نخستین جشنواره شعر و داستان دانشگاه آزاد با میزبانی 
واحد سمنان و حضور جمعی از شاعران، نویسندگان و فرهیختگان 
در ســـالن آمفی تئاترفرزانگان برگزار شـــد. این مراســـم با هدف تقویت 
هویت فرهنگی و شکوفایی استعداد های هنری در بین دانشجویان 
و جوانـــان ایـــران برگزارشـــد. محمد مهدی مهدیون در این مراســـم به 
تشریح سیاست های کلان دانشگاه پرداخت و اظهار داشت: »یکی 
از مهم ترین سیاست های این دانشگاه رشد و اعتلا و پویایی دانشگاه 
و عدم تصدی گری و حمایت از نهاد های دانشجویی است.« مدیرکل 
فرهنگی اجتماعی دانشـــگاه آزاد، همچنین به فلســـفه شـــکل گیری 
باشـــگاه رشد اســـتعداد های ادبی جوان اشـــاره کرد و گفت: »هدف 
ما فراهم آوردن بستر شکوفایی مستعدان در زمینه های مختلف، به 
ویژه هنر شعر و داستان است و همچنین ارتقای مهارت هنری یکی 

از اولویت های اصلی در سیاست های کلان این دانشگاه است.« 
مدیـــرکل فرهنگـــی اجتماعـــی دانشـــگاه آزاد با بیان اینکه دانشـــگاه 
محل رشـــد و تعالی دانشـــجو اســـت و این مهم محقق نمی شود مگر 
با ایجاد باشـــگاه های فرهنگی، هنری و ادبی از قبیل باشـــگاه رشـــد 
استعداد های ادبی هنری جوان اظهار کرد: »باشگاه ها باید با رسالت 
کشف و شناسایی، پرورش و رشد، شکوفایی و معرفی استعداد ها و 

توانمندی های دانشجویان دانشگاه، تأسیس شوند و فعالیت کنند.« 
مهدیون یادآور شد: »جشنواره شعر و داستان به عنوان یکی از چهار 
جشنواره ای که باشگاه رشد برگزار کرده نقش مهمی در این راستا ایفا 
می کند.« وی از میزبانی دانشگاه آزاد واحد سمنان برای برگزاری این 
جشنواره قدردانی کرد و با اشاره به جایگاه فرهنگی سمنان به ویژه در 
، گفت: »سمنان مدال افتخار فراوانی دارد و خاستگاهی  حوزه شعر

فرهنگی به ویژه درمورد شعر است.« 

پاسداشت زبان فارسی یک وظیفه ملی است
رئیس جشـــنواره شعر و داســـتان و رئیس باشگاه رشد استعداد های 
ادبی و هنری جوان دانشگاه آزاد، در این مراسم به اهمیت برگزاری با 
کیفیت جشنواره و نحوه داوری آثار اشاره کرد و گفت: »مقرر است از 
دل این استعداد ها، آثاری احصا و مکتوب شود.« عباس محمدی 
گفت: »هدف ما معرفی آثار خلاق و حرکت به سمت تحقق فرمایش 
رهبری در خصوص پاسداشت زبان فارسی است؛ چراکه رهبر معظم 
انقلاب اسلامی، همواره بر اهمیت جایگاه زبان فارسی به عنوان زبان 

کید کرده اند.«  ملی و فرهنگی ایران تأ
رئیس باشـــگاه رشـــد اســـتعداد های ادبی و هنری جوان دانشـــگاه آزاد 
یادآور شد: »پاسداشت زبان فارسی یک وظیفه ملی و فرهنگی است 
که نیازمند توجه و تلاش جمعی است.« محمدی از انتشار مجموعه 
آثار برگزیده جشنواره شعر و داستان در قالب دو جلد کتاب خبر داد و 
گفت: »کتاب  بر شانه های ابری دریا ، مجموعه شعر دانشجویان و کتاب 
 معرکه، منتخب داستان های کوتاه دانشجویی دانشگاه آزاد اسلامی، 
منتشـــر و ارائه شـــده است.« شعرخوانی شـــاعران با موضوع مقاومت و 
مظلومیت مردم غزه، معرفی و تجلیل از منتخبان جشنواره با اهدای 
لوح و تندیس و هدیه نقدی و پخش کلیپ از برنامه های اجرا شده در 

آیین پایانی جشنواره شعر و داستان دانشگاه آزاد اسلامی بود. 

راه اندازی مرکز بیماری های مشترک انسان و دام
در دانشگاه علوم پزشکی آزاد تهران

نشســـت مشـــترک رئیس و معاونان سازمان نظام دامپزشکی با رئیس 
و معاونان دانشـــگاه علوم پزشـــکی دانشـــگاه آزاد تهران برگزار شد. در 
این نشست مشترک که ظرفیت ها و پتانسیل های هر دو طرف مورد 
بحـــث و بررســـی قـــرار گرفت، خدمت رســـانی به صنف دامپزشـــکی 
بـــه عنـــوان اولویـــت مهـــم و هدف مشـــترک در نظر گرفته شـــد.  حامد 
زارعی، رئیس سازمان نظام دامپزشکی در این جلسه توضیحاتی در 
خصوص ســـاختار ســـازمان نظام دامپزشـــکی و چهارچوب وظایفی 
ســـازمان بـــه عنـــوان بزرگ تریـــن ســـازمان صنفی مـــردم نهـــاد در حوزه 

دامپزشکی ارائه نمود. 
زارعی با اشـــاره به شـــکل گیری معاونت آموزش در ســـازمان به صورت 
خاص و ویژه بر نیاز آموزش فارغ التحصیلان جهت آمادگی برای ورود 
کید کرد و گفت:  به بازار کار و به روزرسانی اطلاعات و دانش اعضا تأ
»آمـــوزش و بازآمـــوزی بالغ بر 25 هزار نفر از اعضا توســـط ســـازمان نظام 
دامپزشـــکی انجام شـــده اســـت. تلاش سازمان این اســـت که تمامی 
آموزش های ســـازمان به شـــکل واقعی، عملیاتی و مهارتی ارائه شـــود و 
برای هر حوزه و هر مجموعه فعالیت، بسته های مربوط به همان حوزه 
ارائه شود که متأسفانه در حال حاضر و طی سالیان گذشته بسته های 
آموزشی یکسانی به همه متقاضیان ارائه داده می شد. مثلاً کسی که در 

حوزه بسته بندی و کشتارگاه دام و طیور کار می کند، همان آموزش هایی 
را می بینـــد کـــه مثلاً یک کلینیســـین می گیرد. این موضـــوع حتماً باید 
هدفمند شود که خوشبختانه سرفصل های آن در حال تدوین است 
و ان شـــاءالله شـــاهد آن خواهیم بود هر کدام از دامپزشـــکان در همان 
حوزه ای که کار می کند آموزش و بازآموزی ببیند.« رئیس سازمان نظام 
دامپزشکی »سلامت واحد« را یکی از مباحث روز دنیا دانست و افزود: 
»امروزه با توجه به تغییرات اقلیمی، جایگاه و سبک زندگی انسان و بروز 
بیماری های بازپدید و نوپدید، شاهد پررنگ شدن هر چه بیشتر مفهوم 
سلامت واحد در جهانیم و این موضوع وظیفه سازمان نظام دامپزشکی 
را در خصوص این مفهوم سنگین تر می کند.« وی ادامه داد: »لازم است 
این مفهوم با کمک تمامی واحد های آموزشی، سازمان ها و ارگان های 
ذی ربط در کشور پیاده سازی شود و بر همین اساس سلامت را در کشور 
حاکمیتی کرده و تلاش کنیم در این خصوص هیچ گونه تعارضی بین 

دستگاه ها وجود نداشته باشد.«
زارعی با اشـــاره به فعالیت گســـترده ســـازمان نظام دامپزشکی گفت: 
»بیش از 50 هزار نفر دامپزشک و پیرادامپزشک در بیش از 8 هزار مرکز 
خصوصی دامپزشکی شامل بیمارستان، کلینیک، مراکز مایه کوبی و 
سایر مراکز درمانی دامپزشکی در حال فعالیتند. این امر ظرفیت بزرگی 
در سطح کشور است که می توان از آن به خوبی استفاده کرد و با بالا بردن 
سطح کیفیت آموزش، خدمت رسانی ویژه ای به این فعالان داشت.« 
همچنین در این جلسه   علیرضا خوشدل، رئیس دانشگاه علوم پزشکی 
آزاد اســـلامی تهران ضمن شـــرح توضیحاتی درخصوص روند آموزش و 
تعداد دانشجویان در دانشگاه علوم پزشکی آزاد به رشد 20 الی 30 درصدی 
حوزه آموزش در دانشـــگاه اشـــاره کرد و گفت: »دانشـــگاه علوم پزشکی 
دانشگاه آزاد تهران یکی از بزرگ ترین مجموعه های علوم پزشکی تهران 
است که بیش از 20 هزار دانشجو در آن مشغول تحصیلند. دانشکده های 
پزشکی، دندانپزشکی، داروسازی، پیراپزشکی، پرستاری، دانشکده های 
بهداشت و انواع دانشکده های متفاوت در بخش ملی و بین المللی در 
آن مشغول فعالیتند. در حال حاضر دانشکده های واحد بین الملل نیز 
در دانشگاه راه افتاده است و 500 دانشجو در 10 دانشکده بین المللی 
در حال تحصیلند.« خوشدل ضمن ابراز خرسندی از دیدگاه سازمان 
نظام دامپزشکی بر مفهوم سلامت واحد، از راه اندازی و افتتاح دانشکده 
سلامت همگرا و سلامت واحد در ترم آینده خبر داد و همچنین گفت: 
»مرکز آموزش و تحقیقاتی بیماری های مشترک بین انسان و دام نیز در 

دانشگاه راه اندازی شده است.«
رئیس دانشگاه علوم پزشکی آزاد تهران از قرار گرفتن رشته دامپزشکی 
در معاونت علوم پزشکی خبر داد و توضیح داد: »این امر تجربه بسیار 
خوبی اســـت که باعث ارتقای این رشـــته در دانشـــگاه آزاد شده و در 
حال حاضر مجموعه رشـــته های دامپزشـــکی در ذیل معاونت علوم 
پزشـــکی دانشـــگاه و در دانشکده علوم پزشکی قرار دارد.» وی ادامه 
داد: »در چنـــد ســـال اخیـــر در حوزه المپیاد های علمـــی، رتبه بندی 
و فعالیت هـــای علمـــی تحقیقاتـــی درخشـــش خوبی را در دانشـــگاه 
شاهد بودیم. همچنین در حوزه استناد و تعداد مقالات، پیشرفت و 
دستاورد های چشمگیری داشته ایم که این دستاورد ها در چهار سال 

اخیر معادل 36 سال گذشته دانشگاه بوده است.«
گفتنی است در انتها تفاهم نامه همکاری مشترک علمی، تحقیقاتی، 
آموزشـــی و فناورانه میان ســـازمان نظام دامپزشـــکی و دانشگاه علوم 

پزشکی آزاد تهران منعقد گردید. 

رنسانس ایران؛ دانشگاه ملی ایران و شاه بخش شصتم چه خبر از دانشگاه

کتاب »رنسانس ایران؛ دانشگاه ملی ایران و شاه« ابعاد مختلفی از جریان تشکیل 
دانشـــگاه در ایران و شـــکل گیری آموزش عالی به شکل و شمایل امروز را تشریح 
کرده است. کتابی به قلم علی شیخ الاسلام، مؤسس و رئیس دانشگاه ملی ایران 
که »فرهیختگان« از اوایل مردادماه بخش های مختلف آن را منتشر کرده که اکنون 
بخش دیگری از آن را از نظر می گذرانید. او پس از تشریح فضای کشور در روزگار 
تأسیس دانشگاه ملی و نحوه پیگیری مقدمات شکل گیری آن، مرحله به مرحله نحوه 
پیشرفت روند پایه گذاری این دانشگاه را با مخاطبان به اشتراک گذاشته است. 

من برای پرهیز از این همه ضرر غیرقابل جبران که اجمالاً به آن ها اشـــاره شـــد 
، 9 سال پرالتهاب و شر و شور و  و تربیت طبیب کاردان تر و عالم تر و سالم تر
شانس آزمایی را با یک جا و یک کاسه کردن تحصیلات پزشکی پس از پایان 
تحصیلات متوسطه به 9 سال متوالی حاوی علوم پزشکی و حداقل علوم و 
هنر های مربوط به آن تبدیل کردم که دانشجو یا در ظرف 9 سال پزشک با حداقل 
معلومات لازم بشود یا به تدریج در سال اول و حداکثر اوایل سال دوم، خود و 
استادان و خانواده اش بفهمند او برای پزشک شدن آمادگی یا استعداد لازم را 
ندارد و بدون اتلاف وقت و سرمایه خود و خانواده اش و درنهایت با جان مردم 
بازی کردن در اجتماعی که زندگانی می کند، راه خود را عوض کند. به قدی این 
برنامه ریزی جالب و صحیح و جامع از کار درآمد که بدون هیچ گونه نقص قابل 
ذکری از 150 دانشجو که برای سال اول پزشکی گرفتیم فقط 27 نفر در پایان 9 
سال اول فارغ التحصیل شدند و به استاندارد اروپا و آمریکا طبیب های قابلی 
بودند که جملگی در داخل و خارج ایران مشغول خدمت شدند و یادگاری 
هستند از کار صحیح و جدی و جامعه در آموزش پزشکی. چندسال پس از 
تأسیس دانشکده پزشکی در ملاقاتی که با دکتر آرمسترانگ، رئیس دانشکده 
پزشـــکی دانشـــگاه نیویورک دســـت  داد و برنامه مذکور را به او ارائه دادم، بسیار 
جالب دانست و تحسین کرد و گفت: »افسوس که من اسیر سنت ها هستم و 

نمی توانم همین امروز برنامه شما را در دانشگاه نیویورک به کار ببندم.« 
1- پس از چندسالی برنامه ما در آمریکا در چند دانشکده پزشکی جدیدالتأسیس 
به کار بسته  شد و تا آنجا که من اطلاع دارم در دانشگاه های هشت گانه مجموعه 
دانشگاه بسیار بزرگ کالیفرنیا، یکی از آن هشت دانشگاه که در شهر ریورسید 
واقع اســـت، برنامه ما را با اندک تغییری حدود 20  ســـال اســـت به کار بسته اند. 
لعنت و نفرین ابدی ملت  ایران و جمیع بشردوستان بر ساکنان خانه شماره 
10 داونینـــگ اســـتریت لنـــدن و کارگزاران مرتجع و پوســـیده و آدم خوار دولت 
انگلستان باد که آنچه با خون دل و یک عمر زحمت رشته  بودم را پنبه  کردند 
و بـــر بـــاد دادند و گلســـتان حیات مـــرا تبدیل به گلخن مرگ و جهل و تاریکی 
کردند. ناگفته نماند که 9 سال ذکرشده به ضمیمه یک سال انترشیب است و 

تحصیلات کلاسیک فقط 8 سال است. 
2- تالار تشریح دانشکده پزشکی را با خرج و زحمت و مسافرت و مشاهده ده ها 
تالار تشریح در ممالک مختلف به سبکی علمی و مدرن بنا نهادیم که در آن 
تاریخ در تمام دنیا بیش از چهار دانشکده پزشکی نظیر آن را نداشتند. سالنی 
به شکل دایره که دور آن اتاق هایی بود که در هرکدام یک میز برای تشریح قرار 
داده شود و هر اتاق فقط ظرفیت هشت دانشجو و یک استاد آموزنده را داشته 
 باشـــد که به طور کامل و دقیق و عملی این علم که مهم ترین ســـرمایه اصلی 
طب است را به دانشجو بیاموزند و در سالن یادآوری شده کنفرانس ها و دروس 
نظری و نشان دادن فیلم ها و سلید ها برگزار شود. تاحال تحریر این سطور هنوز 
دانشگاه هایی مثل کلمبیا و هاروارد و پاریس و رم و ده ها مراکز مهم طبی دیگر 

چنین ساختمان جامعی برای تشریح ندارند. 
3- تحصیـــل و مهـــارت در یـــک زبان خارجی که معلوم اســـت در دانشـــکده 
پزشکی دانشگاه ملی زبان  انگلیسی بود به نحوی که برای استفاده از کتب و 
مجلات و کنفرانس های طبی که به  زبان انگلیسی ایراد شود، دانشجو آمادگی 

کامل داشته باشد. 
4- برنامه را طوری تنظیم کردیم که در عین آموزش پزشکی از دانشجو انسانی 
روشنفکر و بشردوست و حق طلب بسازیم، نه »چهارپایی بر او کتابی چند.« 

در یک سخن، هدف آدم سازی بود نه فقط طبیب سازی. 
کید در علم تشـــریح مقایســـه ای با تشـــریح انواع سلســـله های مختلف  5- تأ
حیوانات مختلف تا آنجا که ظریفی می گفت: »بچه های دانشگاه ملی آنقدر 
کبوتر و سگ و گربه و موش و غیره تکه پاره و وصله  کرده اند که قبل از تشریح 
بدن انسان ممکن است یک جراح کامل بشوند. در بسیاری از دانشکده های 
پزشـــکی کم وبیش تشـــریح حیوانات و تشریح مقایسه ای تدریس می شود، ما 
فقط این قســـمت را بســـط داده  بودیم و در آموزش آن با وســـایل علمی فراوان 

کید کرده  بودیم.  تأ
با اینکه ســـال ها وقت برای تنظیم برنامه و ایجاد تحول و رنســـانس در آموزش 
پزشکی به عمل آورده بودیم که به فشرده ترین وجه ممکن به آن ها اشاره کردیم، 
برای اینکه معاندان مغرض و جاهل و سرسخت و صاحب قدرت، بانگ و فریاد 
برنیاورند و کارجدید و عالی ما را به باد مسخره نگیرند و از حملات آن ها مصون 
بمانیم، به پیشنهاد چندنفر طبیب عالی مقام ایرانی که خودشان فارغ التحصیل 
دانشکده های پزشکی آمریکا بودند، پروفسور جان برن استاد جراحی دانشگاه 
بوستون و عضو انجمن جراحان و پزشکان آمریکا و انجمن آمریکایی تاریخ 
پزشکی را به تهران دعوت کردیم تا در تنظیم برنامه دانشکده پزشکی معاونت 
و همکاری کند و همه روزه برنامه ها را با همکاران ایرانی خود و نویسنده این 
ســـطور مورد بررســـی و دقت قرار داد و با مختصر اصلاحاتی تصویب کرد و او 
هم در تغییر اساسی که داده بودیم نسبت به دوره 9 ساله پزشکی مشوق ما شد. 
خواننده محترم بی مناسبت نیست بداند که آموزش پزشکی در ایران را با تشکیل 
دانشکده پزشکی دانشگاه ملی بیش از آنچه در تصور آید جدی گرفته بودیم و 
واقعاً می خواستیم تجدید حیات فرهنگی در رشته پزشکی را به نقطه اعلای 
آن برسانیم. از باب نمونه تالار تشریح پزشکی دانشگاه ملی تا حال تحریر این 
سطور در خاورمیانه بی نظیر بود و اکثریت قاطع دانشکده های پزشکی اروپا و 
آمریکا چنین تالاری ندارند. از روز اولی که به تأسیس دانشکده پزشکی پرداختم 
و هنوز حتی محل استیجاری آن تهیه نشده  بود، متجاوز از 400 مجله و نشریه 
پزشکی که در اروپا و آمریکا و سایر نقاط دنیا منتشر می شد را آبونمان شدیم 
که مرتب به کتابخانه دانشگاه ملی تحویل دهند. )کتابخانه دانشگاه ملی با 
چهارهزارجلد کتاب اهدایی خودم شروع به کار کرد با رئیسی که به وسیله یک  
خانم سیاه پوست فوق لیسانس کتابداری اهل آمریکا به خواهش من تعلیمات 

کتابداری به او داده شد(. 
دستور دادم به هر پزشکی که برای مطالعه به کتابخانه مذکور مراجعه کند اعم از 
اینکه با دانشگاه ملی ارتباطی داشته باشد یا نه برای هر ساعت که در کتابخانه 
باشد مبلغ ده تومان موقعی که می خواهد کتابخانه را ترک کند بدهند. چون تا 
آنجا که من مشاهده کردم در آن تاریخ)و شاید هنوز هم( مطالعه کتب و مجلات 
طبی جزء برنامه زندگانی عموم اطبای ایران نبود و با این عمل شـــوخی مانند 

می خواستم به پزشکان عزیز تازیانه سلوکی  زده باشیم که درجا نزنند. 
ادامه دارد...

»فرهیختگان« به مناسبت هفته کتاب

آخرین آمار عملکرد کتابخانه های دانشگاهی را بررسی کرد

اینجا چراغی روشن است!

یک پژوهش چینی نشان می دهد کتابخانه های دانشگاهی
تأثیر مهمی بر بهبود یادگیری دانشجویان دارند

کتابخانه فقط محل کتاب و مطالعه نیست! 
هوش مصنوعی راه خود را به کتابخانه پیدا کرده است

AI 60 درصد کتابخانه های دانشگاهی در تدارک استفاده از


